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ســرویس سیاســی - عضو 
هیات رییســه مجلــس گفت که دو 
خودروســاز داخلــی یعنــی ایران 
خودرو و ســایپا اعلام کردند فروش 
قطعی زمســتانی را با افزایش قیمت 
چند صد میلیونی بــه مردم تحویل 

می دهند؛ این کار پذیرفتنی نیست.
مجتبی یوسفی در جلسه علنی 
در تذکــری به وزیر صمت گفت: در 
شــرایطی که قرار بر واردات خودرو 
دست دوم بود، دو خودروساز داخلی 
یعنی ایران خودرو و سایپا اعلام کردند  فروش قطعی زمستانی را با افزایش 
قیمت چند صد میلیونی به مردم تحویل می دهند؛ این کار پذیرفتنی نیست.

وی در تذکــر دیگری به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص 
افزایــش حقوق بازنشســتگان گفت: مجــددا بحث ادغــام صندوق های 
بازنشســتگی مجدد مطرح شــده در حالی که مجلس در برنامه هفتم با آن 
مخالفت کرد؛ انتظار می رود بحث ادغام صندوق ها دوباره مطرح نشود چون 

مربوط به اموال بازنشستگان است.
یوسفی در پایان بر لزوم توجه بیشتر به پرداخت حقوق معلمین به ویژه 

معلمان حق الزحمه ای تاکید کرد.

سرویس سیاســی - نماینده 
مردم شــاهین شهر در مجلس گفت: 
طبق مصوبــه مجلس باید قیمت ۱۱ 
قلم کالا مطابق با قیمت ها در شهریور 
۱۴۰۰ باشــد و ما بــه التفاوت آن را 

دولت باید پرداخت کند.
»حسینعلی حاجی دلیگانی« در 
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
طی تذکر شــفاهی اظهــار کرد: بر 
اســاس مصوبــه مجلس قــرار بود 
قیمت ۱۱ قلــم کالا مطابق با قیمت 

های شهریور ۱۴۰۰ به دست مردم برسد.
وی بیان کرد: در واقع باید ما به التفاوت قیمت ها را دولت به فروشــنده 
بپــردازد اما در حال حاضر عملکرد وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و 
دولت مطابق مصوبه مجلس نیســت چراکه اگر فردی برای مثال ۷۰۰ هزار 
تومــان کالا خریداری کنــد دولت صرفا ۲۰۰ هزار تومان آن را می پردازد که 

این خلاف قانون است.
نماینده مردم شــاهین شــهر در مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: 
بســیاری از خانوارها توان پرداخت کالاهایی که قیمت آن به شــدت گران 
شده است را ندارند و باید ۱۱ قلم کالای اساسی به قیمت شهریور ۱۴۰۰ به 
دســت مردم برسد؛ دولت باید در نحوه اجرای این قانون، اصلاحات لازم را 

انجام دهد و این قانون باید دقیق اجرایی شود.
حاجی دلیگانی در ادامه جلسه گفت: از نیروهای مسلح به خصوص سپاه 
پاسداران که با »وعده صادق« پوزه زیاده خواهان اقتصادی را به خاک مالیدند 

و برای کشور اقتدار مضاعف آفریدند، تقدیر و تشکر می کنم.

سرویس سیاســی - نماینده مردم کبودر آهنگ تصریح کرد: قیمت به 
صورت تصاعدی افزایش می یابد و هیچ کسی پاسخگو نیست و آقای وزیر 
میدانید مردم باید از هفت ماه قبل باید خودرو را تحویل می گرفتند اما هنوز 

هیچ پاسخی دریافت نکرده اند.
فتح الله توســلی در نشست علنی مجلس شورای اسلامی طی نطق میان 
دستور خود ضمن گرامیداشت سالروز تشکیل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
و اعلام حمایت از اجرای عملیات وعده صادق گفت:به عنوان خادم مردم باید 
مواردی را یادآوری کنم،از جمله کمبود نیروی انسانی در جامعه پزشکی یک 
مسأله مهم است و من تاکید میکنم مسئولین باید از محیط گلخانه ای خارج 

شوند و واقعیت های جامعه را ببینند.
وی افزود: کشــاورزان در تامین ســوخت خود مشــکل دارند و نباید 
کســانی در تهران با تصمیمات ناهماهنگ کشــاورزان را در شرایط سخت 
فعلی ســرگردان کنند،بررسی های نشــان می دهد حقوق و مزایای کارکنان 
وزارت کشــور نیز بسیار ناچیز است و انگیزه کافی در این وزارتخانه وجود 
ندارد و آســیب جدی به کشور خواهد زد همینطور وضعیت بازار و افزایش 

نابسامان قیمت ها قابل قبول نیست.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: افزایش قیمت ارز قابل 
پذیرش نیست و همه باید به وظایف خود عمل کنند و سازمان توسعه تجارت 
در این زمینه غیر پاسخگو است و به وظایف خود به خوبی عمل نکرده است 

و باید در این زمینه عمل کند.
 وی با انتقاد از وضعیت بازار خودرو، گفت: وزیر محترم صنعت معدن 
و تجارت من شما را یکی از وزرای با سابقه و توانمند میدانم اما بارها عرض 
کردم وضعیت خودرو پاشنه آشیل وزارت صمت است و آیا وزیر از وضعیت 

خودرو و کیفیت و قیمت آن اطلاع دارد؟
وی ادامه داد: شرکت های خودروسازی به تعهدات خود عمل نمی کنند 
و قیمت به صورت تصاعدی افزایش می یابد و هیچ کس پاســخگو نیست و 
آقای وزیر میدانید مردم باید از هفت ماه قبل خودرو را تحویل می گرفتند اما 
هنوز هیچ پاســخی دریافت نکرده اند و در نهایت می شنوند که این خودرو 

مورد نظر شما موجود نیست.

سرویس سیاســی - نماینده 
مردم قزوین گفت: همچنان شرایط 
کارگران را بغرنج می بینیم. شــورای 
عالی کار نتوانســته وظایف اصلی 
خود را انجام دهد لذا از وزیر محترم 
می خواهم در عمل به اجرای قوانین 
حــوزه کار و کارگر وعده های خود 

را محقق کند.
فاطمه محمد بیگــی در تذکر 
شفاهی گفت: تبریک عرض می کنیم 
تحقق وعده صادق الهی را در قالب 

عملیات تنبیه رژیم صهیونیســتی که موجبات خوشــحالی خانواده شهدا و 
اقشار عالم و مردم مظلوم غزه گردید.

وی در ادامه ســالروز تشکیل سپاه پاســداران انقلاب را تبریک و ادامه 
داد: امروز طرح تشکیل سازمان پژوهش و نوآوری دفاعی توسط آرای قاطع 
نمایندگان مجلس به تصویب رســید که انشاالله موجبات بازدارندگی دفاعی 
و پیشرفت صنایع ما در عرصه دفاعی شود و مرجعیت علمی و فناوری منطقه 

را برای کشورمان به ارمغان بیاورد.
محمد بیگی تاکید کرد: آنچه امروز در کنار حفظ امنیت و حفظ مرزهای 
جغرافیایی جمهوری اســلامی ایران و دفاع از جغرافیای اسلام بر ما واجب 
است، تامین مسئله امنیت غذایی، بحث های معیشتی مردم و توجه به حقوق 

کارگران و بازنشستگان است.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: همچنان شرایط کارگران 
را بغرنج می بینیم. شورای عالی کار نتوانسته وظایف اصلی خود را انجام دهد 
لــذا از وزیر محترم می خواهــم در عمل به اجرای قوانین حوزه کار و کارگر  

وعده های خود را محقق کند. 
محمــد بیگــی در ادامه در رابطه با کمبود دارو در کشــور اظهار کرد: با 
حذف ارز ترجیحی قرار بود مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی جبران شود اما ما 
در حال حاضر شاهد این هستیم که بیش از ۶۵ درصد هزینه سلامت توسط 
مردم و از جیب مردم پرداخت می شود. استنکاف دستگاه ها از پرداخت حق 
بیمه ها، عدم همکاری ســازمان های بیمه گر و عدم پرداخت بانکی و مبالغ 
ارزی متاسفانه در کنار شبکه بانکی دارو شرایطی را ایجاد کرده که ما به زودی 
شاهد شرایط بغرنج دارویی در کشور خواهیم بود در حالی که ما توان تولید 
بیش از ۹۷ درصد دارو در کشــور را داریم و الحمدالله نسبت به سال گذشته 

تولید دارو هم افزایش پیدا کرده است.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی بیان کرد: جا دارد دولت محترم 
ســهم هزینــه ســلامت را در جی دی پی افزایش دهد. مــا در دهه ۸۰ و ۹۰ 
بالای ۸ درصد از جی دی پی را از حوزه ســلامت داشــتیم، چه شده که این 
رقــم به نصف کاهش پیدا کرده لــذا مردم تقریباً هزینه های درمان خود را از 
جیب پرداخت می کنند و همچنین همکاران عزیز ما در حوزه سلامت عملًا 
در حوزه واقعی ســازی تعرفه ها با ناکامی مواجه هستند و این باعث خروج 
پزشــکان از کشور شده اســت و مردم ما در جای جای کشور نمی توانند از 
پزشــک بهره مند شوند چرا در شهر قزوین باید کمبود پزشک مشاهده شود 

همچنین چرا باید در کوهستان های البرز شاهد کمبود پزشک باشیم.

سرویس سیاسی - نماینده مردم داراب در مجلس با اشاره به شعار سال 
»جهش تولید با مشــارکت مردم« گفت: در این رابطه لازم است دستگاه های 
متولــی به صورت ویــژه امورات مربــوط به بخش کشــاورزی را مدنظر 
 قرار دهند و در حوزه جهش تولید لازم اســت بخش کشــاورزی حمایت 

شود.
محمدجواد عسگری مجلس شورای اسلامی با تبریک سالروز تأسیس 
ســپاه پاسداران به همه سبزپوشان سپاه گفت: از حرکت ارزشمند هوافضای 
سپاه در راستای پاسخ دندان شکن به رژیم صهیونیستی تشکر و اعلام می کنیم 
اگر رژیم بخواهد حرکتی انجام دهد به طور قطع با پاسخ دندان شکن مواجه 

خواهد شد.
نماینده مردم داراب و زرین دشــت در مجلس با اشــاره به شــعار سال 
»جهش تولید با مشــارکت مردم« افزود: در این رابطه لازم است دستگاه های 
متولی به صورت ویژه امورات مربوط به بخش کشاورزی را مدنظر قرار دهند 
و در حوزه جهش تولید لازم است بخش کشاورزی حمایت شود. وی افزود: 
با توجه به برداشــت گندم نیاز است دولت هرچه سریعتر نسبت به پرداخت 

پول گندمکاران اقدام کند.
عسگری با اشاره به اعمال تعرفه بر صادرات محصولات کشاورزی ادامه 
داد: اگر قرار اســت جهش تولید با مشــارکت مردم انجام شود اعمال تعرفه 
درست نیست؛ همچنین در مورد قطع برق الکتروپمپ های بخش کشاورزی 
در ســنوات گذشته اتفاقاتی افتاد و در نشستی با حضور وزیر نیرو مقرر شد 
در راستای جلوگیری از قطع برق چاه های کشاورزی اقداماتی انجام و بخش 

کشاورزی به صورت ویژه دیده شود.

ســرویس سیاســی - نماینده مــردم بندرعباس خواســتار حذف 
 مدیــران پروازی از مجموعه مدیریتی کشــور طبق دســتور رئیس جمهور 

شد.
احمد مرادی مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی خود ضمن تبریک 
سالروز تأسیس سپاه به همه پاسداران و مردم غیور ایران و تشکر از خدمات 
ایــن عزیزان جان بر کف در تذکری به رئیس جمهور درباره دســتاوردهای 
ســفر وی به استان هرمزگان گفت: شــما در جریان این سفر دستور استفاده 
از ظرفیــت جوانــان در ترکیب هیأت مدیره پالایشــگاه ها و صنایع آزاد را 
 جهــت مانــدگاری آنها دادید اما هنــوز اقدام موثری در ایــن حوزه انجام 

نشده است.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس با اشــاره به ضرورت حذف مدیران 
پروازی از کشــور ادامه داد: در جریان سفر شما مقرر شد هیچ مدیر پروازی 
در کشور نباشد اما هنوز شاهد فعالیت این دسته افراد هستیم که بعضا ۳ روز 
در ماه هم در محل خدمت خود نیســتند و این اتفاق ضربه مهلکی به تولید 

کشور و کارخانجات فعال آن وارد خواهد کرد.

یوسفی عضو هیات رییسه مجلس:

 قرار بر واردات خودرو دست دوم بود

حاجی دلیگانی نماینده مجلس:

۱۱ قلم کالا باید به قیمت شهریور 
۱۴۰۰ به دست مردم برسد

توسلی نماینده مجلس:

آقای وزیر می دانید مردم باید ۷ ماه قبل 
خودروهای خود را تحویل می گرفتند؟

محمد بیگی نماینده قزوین در مجلس:

شورای عالی کار نتوانسته وظایف 
اصلی خود را انجام دهد

عسکری نماینده داراب در مجلس:

اگر قرار به جهش تولید با مشارکت 
مردم است، اعمال تعرفه بر صادرات 
محصولات کشاورزی درست نیست

مرادی نماینده بندرعباس:

برخی مدیران پروازی ۳ روز در ماه هم 
در محل خدمت خود نیستند

معاون وزیر صنعت دولت روحانی و اقتصاددانان چه می گویند؟

جزئیات بزرگ ترین ریسک اقتصاد ایران 
در سال 1403

ســرویس سیاســی - اغلب اقتصاددانان، 
مهم تریم بحران کنونی اقتصاد ایران را تورم و عدم 
کنترل ناترازی های اقتصاد کلان می دانند و معتقدند 
اگــر نظــام تصمیم گیری کلان اقتصادی کشــور، 
تغییری در سیاســت گذاری ها نسبت به سال ۱۴۰۲ 
اعمال نکند، روند تورم کمتر از ۱۴۰۲ نخواهد بود. 
به بــاور آن ها، در صورت عدم کنترل ناترازی های 
اقتصاد کلان، احتمال رخداد تورم های ســهمگین 
وجود دارد و همین مساله ضرورت ورود عاجل و 
جــدی به معضل ناترازی های اقتصاد کلان را بیش 

از پیش بازگو می کند.
عبــور از پیچ بحران هــای اقتصادی 

سخت شد؟
مهدی کرباســیان، معاون وزیر صنعت دولت 
روحانی و اقتصاددان در پاسخ به این پرسش که شما 
در حال حاضر مهم ترین بحران دولت ســیزدهم را 
چه می دانید؟ می گوید: من اگر بخواهم با واقعیت ها 
سوال شــما را جواب دهم، بحران دولت سیزدهم 
را از فروردیــن ۹۷ شــروع می کنم. من اعتقاد دارم 
بحران هــای اقتصادی و سیاســی ایران، شــاید از 
دوران انتخــاب دونالد ترامپ در آمریکا شــروع 
شد. وی می افزاید: تحریم همیشه وجود داشته، اما 
اتفاقــی که افتاد، این بود که بعــد از آمدن ترامپ، 
تحریم ها تشــدید شــد و بعد از آن که زیر میز زد و 
ایران را دچار تحریم ناجوانمردانه کرد، با تصمیمات 
عجولانه، غیرکارشناسی و امنیتی کردن ارز و داستان 
ثبت ســفارش و... که عواقب سیاسی هم پشت آن 
داشــت، کشور از نظر اقتصادی دچار بحران جدی 
شــد. تعادل بودجه و ضریب های رشــد هم به هم 

خورد؛ تا این که به دولت سیزدهم رسیدیم.
کرباســیان عنوان می کند: بدیهی اســت که 
دولت ســیزدهم هم با قول های چشــمگیر، زیبا و 
مردم پســند انتخاب شــد. بالاخره کسی که اولین 
بدیهیات اقتصاد کلان را بشناســد، می دانست که با 
این شــعارها، وضعیت اصلاح نمی شود. پیش بینی 
این بود که گرفتاری ها حل شــود، چون هر دولتی 
علاقه مند است که مشکلات مردم کمتر شود، مردم 
در رفاه بیشــتر باشند و بتوانند از دولت و حکومت 
راضی باشــند. وی ادامه می دهد: چند اتفاق افتاد. 
یکی این که آقای رییســی با همه علاقه مندی ای که 
داشــت وضعیت کشــور را اصلاح کند، اما به نظر 

می رســد پیش فرض های درستی انتخاب نکردند. 
آن ها اعتقاد داشتند با وجود تحریم می توانیم مشکل 
را حل کنیم، رشــد اقتصادی ایجاد کنیم و حتی در 
این چند سال مجلس، پیشنهاد رشد ۸ درصد اقتصاد 
را دادند. شاید بتوان گفت ایشان مشاوران اصلحی 
نداشت. این بزرگ ترین مشکل بود.این اقتصاددان 
تصریح می کند: دومین مشــکلی که پیدا شــد، این 
بود که نفراتی که به عنوان همکاران انتخاب شدند، 
بعضی ها کم تجربه یــا بی تجربه بودند و بعضی از 
آن هــا هم می توانم بگویم از نظر علمی، شــاید به 
اندازه ای که بتوانند در ســطح بالای تصمیم گیری 
باشند، نبودند. اما بالاخره دولت تلاش کرد اقداماتی 
کند، ولی واقعیت این است که کسری بودجه وجود 
داشت و مجلس هم در بعضی جا ها همراهی نکرد. 
بــا این که مجلس و دولت همراه بودند و این به نظر 
من جزو یکی از نکات مثبت دولت بود. بدیهی است 
که مجلس بعضی جا ها همراهی نکرد، اما واقعیت 
این اســت که در این حد باید اســتقلال مجلس را 
قبول کنید. کرباســیان متذکر می شــود: مهم تر از 
این ها که به نظر من بســیار مهم است، این که دولت 
سیزدهم حمایت رهبری را داشت. این امتیاز بزرگی 
اســت. امید اســت که با مجلس جدید که همراه تر 
با دولت اســت، این یک دســتی انجام شود. ضمن 
این که ریاســت قوه قضاییه هم بار ها در مصاحبه ها 
بر حمایت از دولت تاکید کردند. امیدواریم کشور 

از پیچ های سخت بگذرد.
وی تاکید می کند: اعتقاد شخصی من این است 
که بهترین دوران برای حل مشکلات اساسی کشور 
که بعضی نزدیک به ۴۰ سال است گریبان کشور را 

گرفته، موقعیت فعلی است.
اقتصاد ایــران در دور باطل تورم زایی 

گرفتار شد
وحیــد شــقاقی، اقتصاددان نیز در پاســخ به 
این پرســش که مهم ترین بحــران اقتصادی ایران 
را چــه می دانید؟ می گویــد: اقتصاد ایران حدود ۶ 
ســاله درگیر تورم های بالا شده و در دور های باطل 
تورم زایی نیز گرفتار شده است. وی می افزاید: دور 
تورم - کسری بودجه، دور تورم - قیمت دلار، دور 
تورم - افزایش دستمزد و هزینه تولید موجب شده 
هزینه شکستن دور های تورمی بسیار سخت شوند. 
در ضمن تشــدید ناترازی های اقتصاد کلان هم بر 

تشدید شرایط تورمی منجر شده است.
ایــن اقتصــاددان تصریح می کنــد: به نظرم 
مهم ترین بحران اقتصادی ایران برای ســال ۱۴۰۳، 
نحوه مواجهه با شرایط تورمی و مقابله با ناترازی های 
اقتصاد کلان خواهد بود. شقاقی عنوان می کند: باید 
اشــاره کنم در صورت عدم کنتــرل ناترازی های 
اقتصاد کلان، احتمال رخداد تورم های ســهمگین 
وجود دارد و همین مساله ضرورت ورود عاجل و 
جــدی به معضل ناترازی های اقتصاد کلان را بیش 

از پیش بازگو می کند.
دولت تابوشکنی کند

کلیــت بازار ها در ایــران، از بین رفتن قدرت 
انتخاب مصرف کننده ایرانی از یک ســو و از سوی 
دیگر، فشــار هایی برای کنترل بیشتر حوزه اقتصاد 
دیجیتــال و فضا هــای آنلاین اســت.وی در عین 
حــال می افزاید: هیچ دولتــی در ایران توانایی حل 
این همه مشــکلات اقتصادی را بدون برون رفت 
از فضای تحریم، بــدون ایجاد یک همگرایی بین 
میلیون ها ایرانی و ایجاد یک چشــم انداز مشترک 
بین نســل های جدید و آینده ایران و تعریف برنامه 
برای ۱۰ ســال آینده و رســیدن به آن ندارد. یعنی 
دولت نمی تواند با شعار دادن ما را به سمتی ببرد که 
مشکلات حل شود.این کارشناس اقتصادی تصریح 
می کند: مشکلات ما در ایران اقتصادی، فرهنگی و 
اجتماعی اســت و این ها نیازمند یک چشم انداز و 
تغییر چشم انداز است.مولوی متذکر می شود: هیچ 
دولتی این توانایی و پتانسیل را در ایران ندارد؛ مگر 
این که بتواند تابوشکنی کتد و در خصوص مواردی 

تصمیمات اساسی را بگیرد.
رونمایی از شــاخصه های ثبات سازی 

اقتصاد
در همین خصوص، مهدی پازوکی، اقتصاددان 
درباره وضعیت اقتصاد ایران در سال جدید می گوید: 
اگر نظام تصمیم گیری کلان اقتصادی کشور، تغییری 
در سیاســت گذاری ها نسبت به سال ۱۴۰۲ اعمال 
نکند، روند تورم کمتــر از ۱۴۰۲ نخواهد بود.وی 
می افزاید: یک کار اساســی را دولت باید در دستور 
کار خود قرار دهد و این که برای این که بتواند تورم را 
کنترل کند، نیاز به ثبات سازی اقتصادی دارد و یکی 
از مهم ترین شاخصه های ثبات سازی اقتصاد، کنترل 
نرخ تورم اســت. این کارشناس اقتصادی تصریح 
می کند: برای این که نرخ تورم کنترل شــود، دولت 
بایــد انضباط مالی و پولی را در اقتصاد فراهم کند. 
انضباط پولی به وسیله سیستم بانکی ایجاد و انضباط 
مالی در سند بودجه دیده شود، یعنی مخارج دولت 
متوازن با درآمد ها باشــد. از طرفی، هماهنگی بین 
سیاســت های پولی و مالی باید دیده شود. پازوکی 
تاکید می کند: این هماهنگی و این سیاست گذاری 
بخردانه منتج به این خواهد شــد که اقتصاد ایران به 

سمت ثبات اقتصادی حرکت کند.
این اقتصــاددان در ادامه تاکید می کند: دولت 
بایــد دو کار را در ســال ۱۴۰۳ انجــام دهد. یکی، 
سیاســت تعامــل با جامعه جهانی اســت. یعنی با 
سیاســت های بخردانــه، به دنبــال کاهش و رفع 
تحریم هــا برود؛ به خصــوص روابط را با اتحادیه 
اروپا و غــرب در چارچوب منافع ملی ایران ارتقا 
دهد. پازوکی می افزاید: از ســوی دیگر، دولت باید 
سیاســت گذاری داخلی را از وجــود افراد ناآگاه، 
نادان، تک سلیقه، کم سواد و فاقد تجربه لازم به دور 
بریزد. یعنی باید تغییرات اساســی به خصوص در 
تیم اقتصــادی انجام دهد. ولی اگر با افرادی که در 
ســال ۱۴۰۲ به خصوص این که تغییر اساســی در 

سازمان برنامه ندهد، شرایط بحرانی تر می شود.

در حالی اولین ماه اقتصاد ایران در حال عبور از از اولین ماه و ورود به دومین ماه سال ۱۴۰۳ است که به اعتقاد کارشناسان و اقتصاددان، دولت با ریسک های 
متعددی در حوزه اقتصاد روبه رو است و در صورتی که از پیچ بحران های اقتصادی عبور نکند، شرایط سخت تر خواهد شد.

آیا طرح افزایش تعداد نمایندگان مجلس به نتیجه می رسد؟ 

 برای این که نرخ تورم کنترل شود، دولت باید انضباط مالی و پولی را در اقتصاد فراهم 
کند. انضباط پولی به وسیله سیستم بانکی ایجاد و انضباط مالی در سند بودجه دیده 
شود، یعنی مخارج دولت متوازن با درآمد ها باشد. از طرفی، هماهنگی بین سیاست های 
پولی و مالی باید دیده شود. پازوکی تاکید می کند: این هماهنگی و این سیاست گذاری 
بخردانه منتج به این خواهد شــد که اقتصاد ایران به سمت ثبات اقتصادی حرکت کند.
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-مجلس  سیاســی  سرویس 
دهــم و یازدهم با طرح افزایش تعداد 
نماینــدگان با وجود اینکه طبق اصل 
۶۴ قانون اساسی باید هر ۱۰ سال این 
موضوع اجرایی شود، مخالفت کردند 
و اکنــون بار دیگر ایــن موضوع در 
جلسه علنی امروز - دوم اردیبهشت 
مــاه - مطرح شــده و بایــد دید که 
خانه ملت به چه نتیجه ای می رســد.

طبق اصل ۶۴ قانون اساســی »تعداد 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
۲۷۰ نفر اســت و از تاریخ همه  پرسی 
ســال ۱۳۶۸ هجری شمسی پس از 
هر ۱۰ ســال، با در نظر گرفتن عوامل 
انســانی، سیاسی، جغرافیایی و نظایر 
آنهــا حداکثر ۲۰ نفر نماینده می  تواند 
به این تعداد اضافه شود.« این موضوع 
یکی از ظرفیت های قانون اساســی 
اســت که می تواند خلاهای ناشــی 
از کمبود تعــداد نمایندگان در حوزه 
انتخابیــه را حــل کند.بنابراین طرح 
افزایــش تعداد نماینــدگان مجلس 
شــورای اسلامی اردیبهشت ماه سال 
۱۴۰۲ در کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها به تصویب رسید و اعضای 
این کمیسیون با افزایش ۴۰ کرسی به 

تعداد کرســی های مجلس موافقت 
کردند.این طرح در شهریور ماه سال 
۱۴۰۲ بــه صحن علنی مجلس آمد و 
نمایندگان با تقاضای مسکوت ماندن 
۶ ماهه طرح اصلاح جدول حوزه های 
انتخابیه مجلس شــورای اسلامی و 
تعداد نمایندگان آنها موافقت کردند. با 
وجود اینکه جزئیات طرح نحوه توزیع 
۴۰ کرسی جدید به نمایندگی مجلس 
شورای اســلامی اعلام شد و انتظار 
می رفت افزایش تعداد نمایندگان در 
مجلس دوازدهم عملیاتی شــود، اما 
فتح الله توســلی نماینده کبودرآهنگ 
درخواست  مســکوت ماندن ۶ ماهه 
طرح مذکور را ارائه کرد و بر این باور 
بود که شــرایط زمانی، مکانی و نوع 
طرح نشان می دهد که پختگی لازم را 
نداشــته و اجرای آن در شرایط فعلی 
مناســب نیست چرا که افرادی که در 
انتخابات پیش روی مجلس شورای 
اســلامی ثبت نام کرده اند با توجه به 
شــرایط فعلی نسبت به این موضوع 
اقــدام کرده اند و اگر می دانســتند که 
حوزه انتخابیه قرار است تفکیک شود 
تعداد دیگری از نمایندگان در مناطق 
دیگر ثبت نام می کردند، لذا اجرای این 

طرح در شرایط فعلی موجب تضییع 
حق نامزدها می شود.

 این طــرح موافقان و مخالفانی 
داشــت برخی از نمایندگان از جمله 
اقبال شــاکری نماینده تهران معتقد 
بود که افزایش تعداد نمایندگان به نفع 
مردم است زیرا هر چه حوزه انتخابیه 
گســترده تر باشــد رســیدگی به آن 
سخت تر می شود و معاونت مطالعات 
سیاسی مرکز پژوهش های مجلس هم 
در گزارشی توصیه کرد به دلیل نادیده 
انگاشــتن اصل ۶۴ قانون اساســی، 
سیاســت های کلی انتخابات و بند ۹ 
سیاست های کلی نظام قانونگذاری، 

ابلاغی مقــام معظم رهبری، مجلس 
بــا کلیات طرح افزایــش نمایندگان 
مخالفت کند. پیشــتر هم نمایندگان 
مجلــس دهــم بــا افزایــش تعداد 
نمایندگان در حــوزه های مختلف 
انتخابیــه مخالفت کردند. طرحی که 
بر اســاس آن تعــداد نمایندگان در 
۲۷ اســتان افزایش می یافت.اکنون 
با توجه به مخالفــت مجلس دهم با 
افزایش تعداد نمایندگان و بررســی 
مجدد آن در مجلس یازدهم باید دید 
که نمایندگان در جلسه علنی امروز - 
دوم اردیبهشت ماه - چه تصمیمی در 

مورد این طرح خواهند گرفت.


